
DEVELOPMENT OF THE KAZAKHSTAN-RUSSIAN ECONOMIC  

RELATIONS IN THE CONDITIONS OF GLOBALIZATION 

РАЗВИТИЕ КАЗАХСТАНСКО-РОССИЙСКИХ ЭКОНОМИЧЕСКИХ 

ОТНОШЕНИЙ В УСЛОВИЯХ ГЛОБАЛИЗАЦИИ 

A.B.Bekmukhametova
1
,A.ZH. Miraliyeva

 2
 

1
Candidat of economic sciences, 

2
 Doctoral candidate

 

KazNU named after al-Farabi  

Kazakhstan, Almaty 

А.Б. Бекмухаметова1, А.Ж. Миралиева2 

1Кандидат экономических наук; 2докторант PhD  

Казахский Национальный Университет им. аль-Фараби 

Казахстан г. Алматы 

Annotation 

The important aspects of the problems of economic interaction between 

Kazakhstan and Russia are covered in this article, the objective preconditions and 

conditions of mutual cooperation of two countries in the economic sphere are in 

detail stated. The author analyzes the favorable and unfavorable factors inherent in 

Kazakhstan on the way to economic cooperation with Russia. The great attention is 

focused on ways of overcoming of the existing economic barriers and on the fact 

of discrepancy of economic integration`s current level to requirements of national 

economies of the Republic of Kazakhstan and the Russian Federation. The 

available facts of economic interaction between two countries should be estimated 

as insufficient and needing serious adjustment. In the scientific article the careful 

analysis of all-round development of the perspective directions of the Kazakhstan-

Russian economic relations and a search result of the most effective model of 

integration up to establishment of strategic partnership is given, and also the 

general tendencies, legitimate for the new independent countries were revealed.  
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Аннотация 



В данной статье освещены важные стороны вопросов экономического 

взаимодействия Казахстана с Россией, подробно изложены объективные 

предпосылки и условия взаимного сотрудничества двух стран в 

экономической сфере. Автором анализируются благоприятные и 

неблагоприятные факторы, присущие Казахстану на пути к экономическому 

сотрудничеству с Россией. Большое внимание акцентировано на способах 

преодоления существующих экономических барьеров и на факт 

несоответствия сегодняшнего уровня экономической интеграции 

потребностям национальных экономик Республики Казахстан и Российской 

Федерации. Имеющиеся факты экономического взаимодействия между 

двумя странами следует оценивать как недостаточные и нуждающиеся в 

серьезной корректировке. 

В научной статье дан тщательный анализ всестороннего развития 

перспективных направлений казахстанско-российских экономических связей 

и результата поиска наиболее эффективной модели интеграции вплоть до 

установления стратегического партнерства, а также были выявлены общие 

тенденции, закономерные для новых независимых стран.  

Ключевые слова: внешнеэкономический курс, конгломерат 

сотрудничества, экономическая интеграция, конкурентоспособность, 

рыночные преобразования. 

 


